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Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy o substancjach chemicznych i ich miesza-
ninach (druk senacki nr 861, druki sejmowe nr 3149 i 3213).



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Rafał 
Muchacki)

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dzień dobry, witam państwa serdecznie.
Rozpoczynamy posiedzenie senackiej Komisji Zdrowia.
To posiedzenie jest poświęcone rozpatrzeniu ustawy 

o zmianie ustawy o substancjach chemicznych i ich mie-
szaninach.

Bardzo serdecznie witam na naszym posiedzeniu pa-
nią minister Beatę Małecką-Liberę – dzień dobry, Pani 
Minister – wraz ze współpracownikami. Witam wszystkie 
panie i wszystkich panów… Oczywiście witam państwa 
senatorów, witam także nasze drogie panie sekretarz.

Pani Minister, bardzo proszę o słowo wprowadzenia. 
Dziękuję.

Sekretarz Stanu 
w Ministerstwie Zdrowia 
Beata Małecka-Libera:
Dziękuję bardzo.
Panie Senatorze, Panie Przewodniczący! Wysoka 

Komisjo!
To wielki zaszczyt być dzisiaj z państwem, po raz 

pierwszy mam przyjemność reprezentować Ministerstwo 
Zdrowia na posiedzeniu Senatu, komisji senackiej, więc 
jest mi tym bardziej miło.

Szanowni Państwo! Omawiana ustawa o zmianie usta-
wy o substancjach chemicznych i ich mieszaninach została 
opracowana ze względu na: potrzebę dostosowania prze-
pisów krajowych w zakresie chemikaliów do tych przepi-
sów unijnych, które uległy zmianie lub zostały wprowa-
dzone po wejściu w życie przedmiotowej ustawy, to jest 
po 8 kwietnia 2011 r.; potrzebę dostosowania ustawy do 
przepisów unijnych, których elementy nie zostały wprowa-
dzone uprzednio przy dostosowywaniu prawa do przepisów 
Unii Europejskiej lub przepisy unijne dają taką możliwość 
w sposób pośredni, a zidentyfikowano taką potrzebę w wy-
niku analizy funkcjonowania obecnych przepisów; potrzebę 
wprowadzenia do ustawy niektórych elementów przepisów 
unijnych dotychczas funkcjonujących w drodze rozporzą-
dzeń krajowych, a także potrzebę wprowadzenia właściwej 
konstrukcji sankcji karnych użytych w ustawie.

Zaproponowane w ustawie zasadnicze zmiany obejmują 
następujące kwestie.

Po pierwsze, wprowadzenie uprawnienia dla inspektora 
do spraw substancji chemicznych, który będzie mógł wy-
dać decyzję o zakazie wprowadzenia do obrotu substancji 
w jej postaci własnej lub jako składnika mieszaniny do 
czasu sporządzenia raportu bezpieczeństwa chemicznego, 
wymaganego odpowiednimi przepisami Unii Europejskiej, 
a także wprowadzenie sankcji za nieprzestrzeganie decyzji 
inspektora, co ma na celu poprawę bezpieczeństwa.

Po drugie, poszerzenie katalogu zadań inspektora o obo-
wiązek upowszechniania wiedzy na temat szkodliwego 
oddziaływania substancji chemicznych i ich mieszanin 
na zdrowie człowieka i środowisko oraz wiedzy na temat 
zapobiegania takiemu oddziaływaniu, a także o obowią-
zek corocznego przekazywania Komisji Europejskiej oraz 
Organizacji Współpracy Gospodarczej i Rozwoju informa-
cji dotyczących funkcjonowania systemu Dobrej Praktyki 
Laboratoryjnej w Polsce.

Po trzecie, wprowadzenie przepisu określającego, że 
przekazywanie inspektorowi wymaganych już obecnie 
informacji dotyczących mieszanin niebezpiecznych ma 
się odbywać wyłącznie na drodze elektronicznej, w celu 
usprawnienia tego procesu i zwiększenia wygody przed-
siębiorców.

Po czwarte, wprowadzenie nowego brzmienia delegacji 
ustawowej dla ministra właściwego do spraw zdrowia do 
wydania rozporządzenia w sprawie sposobu oznakowania 
miejsc, rurociągów oraz pojemników i zbiorników służą-
cych do przechowywania lub zawierających substancje 
stwarzające zagrożenie lub mieszaniny stwarzające zagro-
żenie, w celu umożliwienia właściwego wdrożenia dyrek-
tywy w tym zakresie.

Po piąte, zmianę przepisów, w których znajdują się 
odwołania do nieobowiązującego rozporządzenia Unii 
Europejskiej, dotyczącego wywozu i przywozu niebez-
piecznych chemikaliów, na odwołania do rozporządzenia, 
którym zostało ono zastąpione.

Po szóste, wprowadzenie do ustawy tych przepisów 
dyrektywy w sprawie kontroli i weryfikacji Dobrej Praktyki 
Laboratoryjnej, które obecnie nie znajdują się w zakresie 
regulacji aktów wykonawczych, w celu dokonania właści-
wej implementacji.

Po siódme, wprowadzenie sankcji za wprowadzenie 
do obrotu detergentów przekraczających limity zawartości 
fosforu określone w przepisach unijnych.

Po ósme, wprowadzenie sankcji za nieuprawnione 
uiszczenie obniżonej opłaty wskazanej w rozporządzeniu 
w sprawie opłat wnoszonych na rzecz Europejskiej Agencji 
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Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo, Pani Minister.
Dziękuję, Panie Senatorze.
Witam bardzo serdecznie na naszym posiedzeniu pana 

marszałka Stanisława Karczewskiego – dzień dobry, Panie 
Marszałku, witamy serdecznie.

Kto z państwa…
Proszę uprzejmie, pan przewodniczący Gogacz.

Senator Stanisław Gogacz:
Pani Minister, ja mam pytanie odnośnie do art. 15. 

Dotychczasowy art. 15 jest wykreślony, a w to miejsce jest 
wprowadzony nowy. Ja czytałem ten artykuł już kilkakrot-
nie. Wydaje się, że zapisy z poprzedniej wersji tego artykułu 
są bardzo odważne – jeżeli założyć, że byłyby wprowadzone 
w życie. Różnica polega na tym, że dopisuje się informację, 
iż dane przekazuje się inspektorowi w formie dokumentu 
elektronicznego. Proszę mi powiedzieć, czy przez to, że 
zmieni się ten cały artykuł, jakość kontrolowania, sprawdza-
nia mieszanek niebezpiecznych, jak tu się zapisuje, wpro-
wadzanych na terytorium itd., się poprawi, czy ta kontrola 
się zwiększy, czy zmaleje, czy to jest zabieg mający na celu 
jedynie to, żeby ten wpis był elektroniczny. Być może są 
jakieś inne szczegóły, ja nie wiem… Dziękuję.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo, Panie Senatorze.
Proszę uprzejmie, Pani Minister.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Zdrowia 
Beata Małecka-Libera:
Ja poproszę, żeby pan przewodniczący za chwilę udzielił 

jeszcze głosu pani dyrektor albo panu inspektorowi, to uściślą 
tę kwestię. Naszym zamierzeniem było ułatwienie przekazy-
wania tych informacji, dlatego też zmienialiśmy ten artykuł. 
Ale bardzo proszę o udzielenie głosu pani dyrektor…

(Rozmowy na sali)

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Proszę, Panie Inspektorze.

Inspektor 
do spraw Substancji Chemicznych 
Jerzy Majka:
Dziękuję państwu bardzo.
Kontrola będzie podobna, ale informacje do bazy da-

nych trafią znacznie szybciej, bo od razu trafią do niej dane 
przekazane przez przedsiębiorcę, nie będzie musiał istnieć 
pośrednik, czyli Biuro do spraw Substancji Chemicznych, 
które bierze papier i następnie wpisuje to do bazy danych. To 
jest ta najważniejsza sprawa: w bazie danych, którą można 
przeszukiwać, mamy informacje od razu po ich przesłaniu 
przez przedsiębiorcę. Oczywiście biuro będzie przeszukiwa-
ło bazę danych, żeby zobaczyć, gdzie istnieją jakieś obszary 
ryzyka, gdzie należałoby zadziałać. Dziękuję bardzo.

Chemikaliów na mocy unijnego rozporządzenia, w celu 
zapewnienia uczciwej konkurencji w tym obszarze.

To są najważniejsze zmiany, jakie zostały wprowadzone 
w przedstawianej ustawie. Oczywiście jeżeli będą jakieś 
pytania, to razem z państwem, którzy bezpośrednio przygo-
towywali tę ustawę, z ekspertami związanymi z tą dziedziną 
będziemy na te pytania odpowiadać. Dziękuję.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Bardzo dziękuję, Pani Minister.
Dziękuję za tak skrótowe i bardzo jasne przedstawienie 

tej nowelizacji. Ona idzie w dobrym kierunku i chyba nikt 
z nas nie ma co do tego wątpliwości.

Czy ktoś z państwa senatorów chciałby zadać pytanie?
Pan senator Ryszard Górecki, proszę uprzejmie.

Senator Ryszard Górecki:
Dzień dobry, Panie Przewodniczący.
Pani Minister, chcę zapytać – bo sam byłem o to pytany 

– na ile to rozwiąże problem wwozu, zwłaszcza do Polski 
północno-wschodniej, związków chemicznych w formie 
rozłożonej, a potem łączonych… Bo, zgodnie z prawem, 
można było przywieźć jakieś elementy i potem je połączyć. 
Pytam o to w związku z tymi odpalaczami. Mamy w Polsce 
wschodniej bardzo duży problem…

(Głosy z sali: Dopalaczami.)
…dopalaczami, przepraszam. Mamy duży problem. 

Azja przeciska się przez Polskę, idzie w kierunku Europy 
Zachodniej…

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo, Panie Senatorze.
Proszę uprzejmie, Pani Minister.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Zdrowia 
Beata Małecka-Libera:
Panie Senatorze, obecnie są procedowane dwie ustawy, 

ta i kolejna, dotycząca nowelizacji ustawy o narkomanii, 
która jest w tej chwili procedowana w Sejmie, akurat dzisiaj 
będzie kolejne posiedzenie na ten temat. I tam jest rozwią-
zany problem, o którym pan senator mówi, czyli sprawa 
dopalaczy. To są tylko dyrektywy unijne, które dotyczą 
chemikaliów jako takich. W Ministerstwie Zdrowia w tej 
chwili pracujemy już nad rozporządzeniem, które ma być 
wydane przez ministra zdrowia. Myślę, że sprawa dopala-
czy będzie omawiana na następnym posiedzeniu Senatu, 
kiedy będziemy państwu przedstawiać nasz projekt.

Senator Ryszard Górecki:
Ja przepraszam, odpowiem: ja tak to rozumiałem, ale 

zapytałem, żeby móc się potem powołać na pani wypo-
wiedź. Właśnie tak to rozumiem. Dziękuję.
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Senator Ryszard Górecki:
Przepraszam, jeszcze jeden problem, chciałbym, żeby 

państwo z ministerstwa to skomentowali. Jednostki ba-
dawcze często mają bardzo dużo związków chemicznych, 
często są one gromadzone, przechowywane i nie pozbywa 
się ich. Chodzi mi o to, żeby odnieść się do tego, w jakim 
zakresie ta ustawa mobilizuje do tego, by to porządkować, 
czyścić, żeby tego nie gromadzić, bo ja tego doświadczam, 
obserwuję to w różnych jednostkach.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję uprzejmie, Panie Senatorze.
To było jako informacja dla ministerstwa, tak? Dziękuję 

bardzo.
Czy ktoś z państwa senatorów chciałby jeszcze zadać 

pytanie?
Jeżeli nie, to dziękuję bardzo.
Witam serdecznie pana magistra. Czy pan magister 

z Biura Legislacyjnego chciałby skomentować?

Legislator w Biurze Legislacyjnym 
w Kancelarii Senatu 
Mirosław Reszczyński:
Szanowny Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo! 

Szanowni Goście!
W ślad za konkluzją zawartą w opinii uprzejmie infor-

muję, że biuro nie zgłasza zastrzeżeń legislacyjnych do 
omawianej ustawy. Dziękuję.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję uprzejmie, Panie Magistrze.
Szanowni Państwo, przegłosujemy zatem tę zmianę.
Kto z państwa posłów jest za pozytywnym zaopinio-

waniem zmiany ustawy o substancjach chemicznych i ich 
mieszaninach?

(Głos z sali: Senatorów.)
A, bo chciałem przywitać panią poseł, przepraszam… 

(Wesołość na sali) Zwróciłem uwagę, że przyszła urocza 
pani poseł – dzień dobry, Pani Poseł… Jak pani widzi, u nas 
w Senacie dość szybko to idzie…

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Kto z państwa senatorów chce pozytywnie zaopiniować 

zmianę ustawy o substancjach chemicznych i ich miesza-
ninach, kto jest za? (6)

Kto jest przeciw? (0)
Kto się wstrzymał? (0)
Jednogłośnie. Dziękuję uprzejmie.
Szanowni Państwo, czy mógłbym prosić pana profeso-

ra Góreckiego o reprezentowanie komisji na posiedzeniu 
Senatu? Dziękuję.

Zamykam posiedzenie senackiej Komisji Zdrowia.
Dziękuję, Pani Minister.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo.
Pani Dyrektor, proszę bardzo.

Zastępca Dyrektora 
Departamentu Zdrowia Publicznego 
w Ministerstwie Zdrowia 
Justyna Mieszalska:
Mogę jeszcze uzupełnić wypowiedź pana inspekto-

ra. Usuwamy też możliwość popełnienia pomyłki przy 
przepisywaniu tych informacji. Pracownicy biura, którzy 
przepisywaliby te dane, zawsze mogliby popełnić jakiś 
błąd, a tutaj wszystko już będzie w wersji elektronicznej, 
więc ta odpowiedzialność ciążąca na pracownikach biura 
będzie zupełnie inna.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję, Pani Dyrektor.
Proszę, Panie Senatorze.

Senator Stanisław Gogacz:
Ja jeszcze dopytam. W takim razie, skoro to jest jedy-

na różnica – choć bardzo istotna – to czy nie można było 
ograniczyć tej zmiany jedynie do ust. 1, a resztę zostawić? 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Proszę, Pani Dyrektor.

Zastępca Dyrektora 
Departamentu Zdrowia Publicznego 
w Ministerstwie Zdrowia 
Justyna Mieszalska:
Może jeszcze dodam, że ta zmiana polega… Ta wersja 

elektroniczna do tej pory również istniała, biuro zbierało 
te informacje według schematu, który mamy w ustawie, 
i była taka dwoistość – wersja papierowa i elektroniczna… 
Ale dla przedsiębiorców będzie łatwiej, jeżeli przekazywa-
nie danych będzie się odbywało jedynie w wersji elektro-
nicznej. To, jakie dane powinny być przekazywane, do tej 
pory było określone w informacji biura i w rozporządzeniu 
unijnym, a teraz będziemy mieli to dokładnie zapisane 
w ustawie, każdy przedsiębiorca będzie miał jasność, nie 
będzie musiał szukać po przepisach unijnych.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo, Pani Dyrektor.
Pan senator Górecki, proszę.
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